
.ΟΙ ΟΝΟΜΑΤΙΚΟΙ ΤΥΠΟΙ ΤΟΥ ΡΗΜΑΤΟΣ 
• είναι 2 : α) το απαρέμφατο, β) η μετοχή 
• έχουν υποκείμενο και αντικείμενο όπως το ρήμα 

ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗΣ ΦΩΝΗΣ (καταλήξεις) 
ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ 

- ειν - σειν - σαι - κέναι 
 ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ ΜΕΣΗΣ ΦΩΝΗΣ (καταλήξεις) 
ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ 

- εσθαι - σεσθαι - σασθαι -σθαι 
1. εάν το ΥΡ = ΥΑπ → ταυτοπροσωπία 
2. εάν το ΥΡ διαφέρει από το ΥΑπ → ετεροπροσωπία 
3. Το απαρέμφατο μεταφράζεται με το «να» ή το 

«ότι»  
- αν μεταφράζεται με το «να», ονομάζεται τελικό 
και  
-αν μεταφράζεται με το «ότι», λέγεται ειδικό 
 
1. Συμβουλεύω τὸν ἄνδρα τοῦτον ἐκποδὼν ποιήσασθαι. 
 (= Σας συμβουλεύω να σκοτώσετε αυτόν τον άντρα.)  
1) Ρ : συμβουλεύω 
2) ΥΡ : (ἐγώ) 

3) Αντ Ρήματος : ποιήσασθαι (το απαρέμφατο λειτουργεί ως 
αντικείμενο του ρήματος) 

4) Υποκ απαρ (ΥΑ) : τόν ἄνδρα → επειδή το ΥΡ διαφέρει από 

το ΥΑ → ετεροπροσωπία 
 
 
 
 
 
 



2. Δοκοῦμεν τὸν Σωκράτην σοφὸν εἶναι.  
(=Εμείς θεωρούμε ότι ο Σωκράτης είναι σοφός.)  

1) Ρήμα (Ρ) : δοκοῦμεν 
2) Υποκείμενο Ρήματος (ΥΑ) : (ἡμεῖς) 
3) Αντικείμενο ρήματος (ΑΡ) : εἶναι (ειδικό απαρέμφατο (ότι)) 
4) Υποκείμενο απαρεμφάτου (ΥΑ) : τόν Σωκράτην 
5) Κατηγορούμενο: σοφόν (κατηγορούμενο στο Σωκράτην) 
ΣΗΜ : όταν στην πρόταση υπάρχει συνδετικό ρήμα (π.χ. εἰμί, γίγνομαι, 

φαίνομαι, ὀνομάζομαι), εντοπίζουμε το κατηγορούμενο. 
Το κατηγορούμενο το βρίσκουμε σε 2 πτώσεις : 
Α) σε ονομαστική, όταν προσδιορίζει το Υποκείμενο 
Β) σε αιτιατική, όταν προσδιορίζει το Αντικείμενο 
Το κατηγορούμενο προσδίδει μια ΠΑΡΟΔΙΚΗ ΙΔΙΟΤΗΤΑ στον όρο που 
προσδιορίζει. 

 
Λέγεται Ξέρξην ἄνουν καὶ εὐήθη εἶναι.  
(= Λέγεται ότι ο Ξέρξης είναι ανόητος και αγαθός.)  
 

1) Ρ : λέγεται : απρόσωπο ρήμα → τα απρόσωπα ρήματα παίρνουν Υ το απαρέμφατο 
2) ΥΡ : εἶναι (ειδικό απαρέμφατο -ότι) 
3) ΑΡ: ---- 
4) ΥΑ: Ξέρξην (στην απρόσωπη σύνταξη το ΥΑ είναι σε αιτιατική) 
5)  Κ στο Ξέρξην : ἄνουν, εὐήθη 

 
Δυνάμεθα σῶσαι τὴν πατρίδα. (= Μπορούμε να σώσουμε την πατρίδα.)  
1) Ρ : δυνάμεθα 
2) ΥΡ : (ἡμεῖς) 

3) ΑΡ : σῶσαι 

4) ΥΑ : (ἡμεῖς) → ταυτοπροσωπία 

5) ΑΑ : τήν πατρίδα  
 

Οὐδεὶς τῶν πολιτῶν ἤθελεν ἀπειθεῖν. (= Κανένας από τους πολίτες ήθελε να μην πειθαρχήσει.) 
1) Ρ : ἤθελεν (προσωπικό ρήμα) 
2) ΥΡ : οὐδείς 
3) ΑΡ : ἀπειθεῖν 
4) ΥΑ : οὐδείς –ταυτοπροσωπία 
5) ΑΑ/Κ ---- 

 
6. Κῦρος παραγγέλει Κλεάρχῳ ἤκειν. (= Ο Κύρος παραγγέλνει στον Κλέαρχο να έρθει.) 
 
7.Οἱ στρατιῶται ὑπώπτευον Κῦρον ἐπὶ βασιλέα ἰέναι. 
(= Οι στρατιώτες υποψιάζονταν ότι ο Κύρος πήγαινε εναντίον του βασιλιά.) 
 
8.Πλησίον ἦν ὁ σταθμός, ἔνθα τὸ στράτευμα ἔμελλε καταλύσειν. 
(= Κοντά ήταν ο σταθμός, όπου το στράτευμα επρόκειτο να διαμείνει.) 
 
9.Ἐντεῦθεν ἐπειρῶντο ἀποχωρῆσαι. (= Από εδώ προσπάθησαν να αποχωρήσουν) 
 
10.Ἐδόκει τῷ Κύρῳ πορεύεσθαι ἄνω.(= Φάνηκε καλό στον Κύρο να προχωρήσει προς τα 
πάνω.) 


